



Call for Papers

3rd CECTRRA Bennois Conference 2025

September 1-5, 2025

CENTRE FOR CRITICAL THINKING AND RESOURCEFUL RESEARCH IN AFRICA

(www.cecetraafrica.org)

In Collaboration with

National University of Agriculture, Republic of Benin

Announces and Invites papers for

3rd CECTRRA Bennois Conference 2025

Theme: Environmental Humanities: Navigating the Intersection of Culture, Identity, and Ecology through African and Critical Comparative Thought Schemes

A Multidisciplinary B-lingual (English and French) conference



Abstract

All of life is subject to what the earth can offer the human world and is grounded in the biology of life as can be afforded by their ecology. The implication of this is that different ecologies may spell different forms of thought both on and for the humans and for the environment. Between the universal human nature and particular and peculiar expressions of these and between the human biology and the peculiar environment where they are manifested, there is the ecology that informs, affects and directs these. Thus all humans eat to live, some forms of food are approved by some cultures but are not by other cultures. An obvious social phenomena, culture and identity are often visible and available and ready to hand. There are a number of literatures and publications that engage the two and how they lead to the diverse forms of thoughts, social relations and organizations. But there is an underlying factor that stands foundational to both culture and ecology without which the understanding of both can be weak and defective -the ecology that leads to both. Even the knowledge(s) and forms of worldview that emerge among humans somehow differ based on their location but more fundamentally on their ecology. Thus forms of relations lead to a number of thoughts, practices, laws and institutions, life forms, life processes, interactions, development of ecosystems; cooperation, competition, and predation within and between species-all of which shape the human world find their origin through ecology. Thus ecology needs to be interrogated more deeply and widely for forms of knowledge that can lead to knowledge(s) and practices that can advance policies in relation to them.

What does this mean for a world that is increasingly becoming more complex with every passing day? What thoughts on ecology can shape the environment of the future and the future of the environment? From a distinct African thought scheme, what are the readings of ecology and how do they align with other thought schemes? How might we access ecology from a comparative thought scheme, and what valuable insights could we hope to derive from this comparative engagement across cultures and knowledge systems? How can the knowledge of other ecologies lead to a broader reading of the human community and the ethics of knowledge that may emerge from here? Does ecology grow and if it does, in what direction and to whose advantage? These questions engender the focus of this conference which seeks to produce knowledge that can advance thoughts on culture, identity and ecology. The aim of the conference is to generate more knowledge that will advance theory policies and practices on the environment through a profound engagement with ecology and its influence on the human community. Interested participants can address any other the following issues from any of the Humanities, Law, Social Sciences, Agricultural or Management Sciences or other disciplinary perspectives. Abstracts are demanded on a number of topics including the followings:

- Ecology and Human Culture; the Universal and the Particular
- Cultural, Social, and Philosophical Dimensions of Environmentalism
- The Ecology of Concepts and Worldviews
- Ecology, Biology and the Human Knowledge Design
- Ecology, Human Psychology and Human Sociology
- Humanities Perspectives on Environmental Crisis and Sustainability
- Ecology and Philosophy of Nature
- Ecologies of Justice: Exploring the Intersections of Environmentalism, Social Justice, and Human Rights
- Storytelling, Mythology, and the Environmental Imagination"
- Cultural Politics of Climate Change
- Perspectives on Ecology, Vulnerability, Resilience, and Adaptation
- Arts, Literature, and Music in Shaping Environmental Values and Practices
- The Human as Product of Natural History
- The Interplay of Culture and Environment in Shaping Human Identity
- Cross-Cultural Understandings of Nature and Implications for Human Nature
- Ecology, Culture, and Identity in Comparative Philosophies
- Ecology, Culture and Identity in Comparative Religions
- Ecology, Culture and Human Identity in Comparative Anthropology and Environmental Ethics

Papers could go beyond this to address issues that reflect the need to engage culture, identity and ecology from different disciplinary perspectives.

Interested participants should send abstract of not more than 300 words in English, French and Portuguese on any of the sub-themes outlined below to Ojochogwu Abdul. Email: chogwuabdul@gmail.com and oatconference@gmail.com before August 15, 2025.

Abstracts in French should be sent to Abstracts in French should be sent to Dr. Blandine Yabi. Email: blandiseyabi@yahoo.com and oatconference@gmail.com, and cc: chogwuabdul@gmail.com

For more details on the CECTRRA and the CECTRRA Bennois Conference 2025, please visit: www.ecttraafrica.org

Professor Lawrence Ogbo Ugwuanyi
University of Abuja/CECTRRA

Co-Conveners:

Professor Olof Patterson, Department of Philosophy, University of Uppsala Sweden

Professor Bruno Djossa-Vice Chancellor, National University of Agriculture, Republic of Benin

Confirmed Participant

(i) Professor Peter Fosl-Professor and Chair of PPE, Transylvania University, USA

(ii) Professor Jude Okpala- Department of Philosophy, Classics and Humanities, University of Texas at San Antonio, TX, USA, 78249

(iii) Professor Dominic Okechi Azuwike- Department of Geography and Environmental Management, Imo State University, Owerri

(iv) Professor Jonathan Odoh-University of Tennessee, USA

(v) Professor Mark Omorovie. Ikeke-Delta State University, Abraka, Nigeria

(vi) Dr. Patrick Effiboley-University of Abomey Calavi, Republic of Benin

(vii) Dr. Ojochogwu Abdul-Department of Philosophy, University of Abuja

(viii) Dr. Omotosho- Department of Political Science, University of The Gambia.

(ix) Dr. Patrick Effiboley-University of Abomi Calavi-Republic of Benin

(x) Dr. Blandine Yabi- University of Abomei Calavi-Republic of Benin



Appel à communications
3ème Conférence CECTRA Bennois 2025
Du 1er au 5 septembre 2025
CENTRE DE PENSÉE CRITIQUE ET DE
RECHERCHE INGÉNIEUSE EN AFRIQUE
(www.cecraafrica.org)
En collaboration avec



Université Nationale d'Agriculture, République du Bénin

Annonce et invite des communications pour

3ème Conférence CECTRA Bennois 2025

Thème : Humanités environnementales : naviguer à l'intersection de la culture, de l'identité et de l'écologie à travers des schémas de pensée comparatifs africains et critiques

Une conférence multidisciplinaire en langue B (anglais et français)

Abstrait

Toute la vie est soumise à ce que la terre peut offrir au monde humain et est fondée sur la biologie de la vie comme peut se le permettre leur écologie. L'implication de cela est que différentes écologies peuvent signifier différentes formes de pensée à la fois sur et pour les humains et pour l'environnement. Entre la nature humaine universelle et ses expressions particulières et particulières, entre la biologie humaine et l'environnement particulier où elle se manifeste, il y a l'écologie qui les informe, les affecte et les dirige. Ainsi, tous les humains mangent pour vivre, certaines formes de nourriture sont approuvées par certaines cultures mais ne le sont pas par d'autres cultures. Phénomène social évident, la culture et l'identité sont souvent visibles, disponibles et à portée de main. Il existe un certain nombre de littératures et de publications qui abordent les deux et la manière dont elles mènent à diverses formes de pensées, de relations sociales et d'organisations. Mais il y a un facteur sous-jacent qui est fondamental à la fois pour la culture et l'écologie, sans lequel la compréhension des deux peut être faible et défectueuse - l'écologie qui mène

aux deux. Même les connaissances et les formes de vision du monde qui émergent chez les humains diffèrent d'une manière ou d'une autre en fonction de leur emplacement, mais plus fondamentalement de leur écologie. Ainsi les formes de relations conduisent à un certain nombre de pensées, de pratiques, de lois et d'institutions, de formes de vie, de processus de vie, d'interactions, de développement des écosystèmes ; La coopération, la compétition et la prédation au sein et entre les espèces, qui façonnent le monde humain trouvent leur origine dans l'écologie. Ainsi, l'écologie doit être interrogée plus profondément et plus largement pour trouver des formes de connaissances qui peuvent conduire à des connaissances et des pratiques qui peuvent faire avancer les politiques en rapport avec elles.

Qu'est-ce que cela signifie pour un monde qui devient de plus en plus complexe chaque jour qui passe ? Quelles réflexions sur l'écologie peuvent façonner l'environnement du futur et l'avenir de l'environnement ? D'un schéma de pensée africain distinct, quelles sont les lectures de l'écologie et comment s'alignent-elles avec d'autres schémas de pensée ? Comment pourrions-nous accéder à l'écologie à partir d'une pensée comparative, et quelles informations précieuses pourrions-nous espérer tirer de cet engagement comparatif à travers les cultures et les systèmes de connaissances ? Comment la connaissance d'autres écologies peut-elle conduire à une lecture plus large de la communauté humaine et de l'éthique de la connaissance qui peut émerger d'ici ? L'écologie se développe-t-elle et si elle se développe, dans quelle direction et à l'avantage de qui ? Ces questions sont au cœur de ce colloque qui cherche à produire des connaissances susceptibles de faire avancer les réflexions sur la culture, l'identité et l'écologie.

-Écologie et culture humaine ; l'universel et le particulier

-Les dimensions culturelles, sociales et philosophiques de l'environnementalisme

-L'écologie des concepts et des visions du monde

-L'écologie, la biologie et la conception de la connaissance humaine

-L'écologie, la psychologie humaine et la sociologie humaine

- Les perspectives des sciences humaines sur la crise environnementale et la durabilité -L'écologie et la philosophie de la nature

-Les écologies de la justice : explorer les intersections de l'environnementalisme, de la justice sociale et des droits de l'homme - Contage, la mythologie et l'imagination environnementale »

- Politique culturelle du changement climatique - Perspectives sur l'écologie, la vulnérabilité, la résilience et l'adaptation

- Les arts, la littérature et la musique dans la formation des valeurs et des pratiques environnementales

-L'humain en tant que produit de l'histoire naturelle -L'interaction de la culture et de l'environnement dans la formation de l'identité humaine

-Compréhensions interculturelles de la nature et implications pour la nature humaine -Écologie, culture et identité dans les philosophies comparées -es

Les participants intéressés doivent envoyer un résumé d'un maximum de 300 mots en anglais, français et portugais sur l'un des sous-thèmes décrits ci-dessous à Ojochogwu Abdul. Courriel : chogwuabdul@gmail.com et coatconference@gmail.com avant le 15 août 2025.

Les résumés en français doivent être envoyés à Dre Blandine Yabi. Courriel : blandiseyabi@yahoo.com et coatconference@gmail.com, et cc : chogwuabdul@gmail.com

Pour plus de détails sur le CECTRRA et la Conférence CECTRRA Bennois 2025, veuillez consulter : www.ceptrrafrica.org

Professeur Lawrence Ogbo Ugwuanyi Université d'Abuja/CECTRRA

Co-organisateurs :

Professeur Olof Patterson, Département de philosophie, Université d'Uppsala
Suède

Professeur Bruno Djossa - Vice-chancelier, Université nationale d'agriculture,
République du Bénin

Participant confirmé

(i) Professeur Peter Fosl - Professeur et président du PPE, Université de
Transylvanie, États-Unis

(ii) Professeur Jude Okpala - Département de philosophie, lettres classiques et
sciences humaines, Université du Texas à San Antonio, TX, États-Unis, 78249

(iii) Professeur Dominic Okechi Azuwike - Département de géographie et de
gestion de l'environnement, Université d'État d'Imo, Owerri

(iv) Professeur Jonathan Odoh - Université du Tennessee, États-Unis

(v) Professeur Mark Omorovie. Université d'État d'Ikeke-Delta, Abraka, Nigéria

(vi) Dr Patrick Effiboley - Université d'Abomey Calavi, République du Bénin

(vii) Dr Ojochogwu Abdul - Département de philosophie, Université d'Abuja

(viii) Dr Omotosho - Département de sciences politiques, Université de
Gambie.

ix) M. Patrick Effiboley, Université d'Abomi Calavi, République du Bénin

(x) Dr. Blandine Yabi - Université d'Abomi Calavi - République du Bénin